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ACTA NÚM. 08/20 CONSELL ECONÒMIC I SOCIAL 
9 de novembre de 2020 

 
 

Assistents amb veu i vot 

President: 
Sr. Diego Gómez i Garcia 
 
Vocal en representació dels 
grups que no conformen 
l’Equip de Govern: 
Sr. Miguel Vidal Llopis 
 
En representació de 
l’Associació Empresarial: 
Sr. Raül Tudela Soriano 
 
En representació de CCOO: 
Sr. Josep Antoni Carrascosa 
Torregrosa 
 
En representació d’UGT: 
Sr. Raül Roselló Gregori 
 
 
 
 
Assistents amb veu i sense 
vot 
 
Secretària Pd: 
Sra. Teresa Pons Osca 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

Sent les 10:00 hores del dia indicat dalt, i reunint-se de 
forma telemàtica, a través de videoconferència, els Srs. 
expressats al marge, components del Consell Econòmic 
i Social, constituït a l’empara del que s’establix en els 
estatuts que li són propis, en virtut de la seua ratificació 
en la sessió plenària celebrada el dia 4 de setembre de 
1990, tot açò a fi de tractar el següent: 

 
 
 
 

ORDRE DEL DIA 
 
 

1. Aprovació de l’acta del dia 7 de setembre de 2020. 
2. Informació sobre les mesures davant la situació de 

la COVID-19. 
3. Moció aprovada sobre EGM, polígons industrials. 
4. Informació sobre els programes de formació i 

ocupació Idea. 
5. Conveni amb la UPV, creació de la càtedra Clau-

Idea. 
6. Informació sobre les campanyes i ajudes al 

comerç. 
7. Línies bàsiques del pressupost 2021. 
8. Despatx extraordinari. 
9. Precs i preguntes. 
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pàg. 2 
 

El Sr. President inicia la reunió agraint a tots els participants la seua assistència i 
assenyala que a la incertesa provocada per la COVID-19 s’han afegit en els últims dies 
els problemes produïts per les pluges i les inundacions de la setmana passada. 
 
Comenta que la reunió present és tant per a valorar l’evolució sanitària de la pandèmia 
com la seua influència en l’aspecte econòmic i social. També es pretén reprendre temes 
pendents i que afecten el Consell com a representants dels diferents sectors afectats. 
 
 
1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DEL DIA 7 DE SETEMBRE DE 2020 
 
Queda aprovada per unanimitat l’acta de la convocatòria del dia 7 de setembre de 2020. 
 
 
2.- INFORMACIÓ SOBRE LES MESURES DAVANT LA SITUACIÓ DE LA COVID-19 
 
El Sr. President facilita en este punt informació sobre l’evolució de la COVID-19 a la 
ciutat, la comarca i l’Ajuntament. 
 
Exposa que el nivell de contagis no millora. Informa que totes les setmanes hi ha una 
reunió amb el Departament de Salut Pública que presenta l’informe de l’avaluació dels 
casos cada 15 dies. Informa que en les últimes 4 setmanes a Alzira s’han confirmat 64-
104-166 i 191 nous casos positius en cadascuna d’elles. Solament en tres dies, 3,4 i 5 de 
novembre, s’han confirmat 50 contagis. 
 
Tot això implica que la corba no sols no s’estabilitza sinó que creix de manera important. 
La dada relativa, que és el que té en compte Salut Pública, mostra que el percentatge de 
contagis és de 418 per cada 100.000 h. Es considera que cal prendre mesures més 
restrictives a partir dels 250 per cada 100.000 h. i és el que va fer l’Ajuntament 
recentment. No obstant això, recorda el Sr. Gómez, hi ha mesures que no poden 
imposar-se en l’àmbit municipal sinó que corresponen a la Generalitat i que per esta raó 
el Consell va decretar l’últim divendres un paquet de mesures de prevenció més 
restrictiu. 
 
Pel que fa a la pressió hospitalària, la setmana passada hi havia ingressats 66 pacients, 
15 d’ells en la UCI. La unitat de vigilància intensiva de l’Hospital de la Ribera compta amb 
39 llits, ara mateix 15 corresponen a pacients COVID-19, i segons les instruccions de 
Salut Pública, a partir del 50% d’ocupació de llits per pacients amb coronavirus les 
mesures de contenció de la malaltia han de ser més dràstiques. 
 
Quant a escala comarcal, assenyala que més del 50% dels municipis està per damunt 
dels 500 casos per 100.000 h. 
 
Pel que fa a les franges d’edat amb més afectats, Salut Pública assenyala la franja entre 
els 15 i 29 anys i la de 40 a 49 anys. Els contagis es relacionen en el primer cas amb 
l’àmbit social i en el segon amb l’àmbit laboral. 
 
El Sr. President comenta que davant totes estes circumstàncies el Consell ha pres 
mesures i caldrà veure com incidixen en l’evolució dels contagis. S’estan fent tests ràpids 
en l’àmbit educatiu perquè en tots els centres escolars s’han detectat casos i s’han hagut 
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de prendre les mesures convenients. En la seua opinió la situació en els col·legis no és 
més que el reflex de la situació en la societat en general. 
 
En l’àmbit laboral assenyala que hi ha hagut algun cas, però que cap empresa ha 
notificat una incidència important quant al nombre de contagis. Amb referència a 
l’Ajuntament, informa que es va detectar el cas d’una treballadora i es va aïllar la planta 
on exercia la seua labor; també s’ha confirmat un contagiat en la policia local, però 
manifesta que, gràcies al teletreball i a la resta de mesures que es mantenen des del 
principi, no hi ha problemes significatius. 
 
El Sr. President manifesta que s’esperava el confinament perimetral de l’àrea de salut, 
però que finalment Salut Pública no l’ha contemplat. 
  
En este moment pren la paraula el Sr. Carrascosa. 
  
El Sr. Carrascosa confirma que les dades van a pitjor, totes les dades objectives 
assenyalen que la incidència de la malaltia és molt elevada i que, en la seua opinió, la 
Generalitat és la que ha de prendre les mesures que corresponguen per a fer front a la 
situació. 
 
Assenyala també que a CCOO li preocupa tot l’escenari, però, en particular, la campanya 
de la taronja, perquè significa una gran mobilitat i concentració de treballadors. Recorda 
que hi ha una instrucció d’Inspecció de Treball de València molt concreta sobre este 
tema. Cal considerar tota la mobilitat i concentració de persones que implica la campanya 
i tindre present esta instrucció que marca, tant per a empreses com per a magatzems, 
mesures extremes de compliment obligat. 
 
El Sr. Carrascosa opina que, si bé correspon a la Generalitat establir mesures més 
severes, perquè és la seua competència, els alcaldes han de sol·licitar a la Generalitat 
que estes siguen més restrictives. 
 
El Sr. President explica que s’ha intentat arribar a un pacte entre diversos municipis, 
però, com que cadascun dels ajuntaments té una situació tan diferent, no ha sigut 
possible. Comenta que sí que s’està pendent de les decisions que prenga el Consell, 
sobretot per com afecten la vida econòmica dels municipis, però que resulta complicat 
sol·licitar mesures comunes més severes. 
 
El Sr. Tudela intervé per a assenyalar que s’han demonitzat uns certs sectors que, no 
obstant això, cal tindre en consideració. A Catalunya l’hostaleria va tancar fa 15 dies i, tot 
i això, el nombre de contagis ha continuat creixent, per la qual cosa no queda demostrat 
que el tancament de bars, restaurants i comerços incidisca notablement en els contagis. 
  
El Sr. Gómez assenyala que, si bé s’ha plantejat el tancament de l’hostaleria, en la seua 
opinió, el més important és reduir la mobilitat en la mesura que siga possible. Remarca 
que els metges d’atenció primària no volen, en cap cas, arribar a la saturació dels 
hospitals. I, finalment, recorda que qui ha de prendre les decisions és el Consell, d’acord 
amb l’estat d’alarma decretat i amb la normativa. 
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3.- MOCIÓ APROVADA SOBRE EGM, POLÍGONS INDUSTRIALS. 
 
El Sr. President explica que en l’últim ple es va aprovar una moció sobre este tema, 
presentada per Ciutadans, i atorga la paraula al Sr. Vidal. 
 
El Sr. Vidal exposa que, sabent ja que des de la corporació s’havia donat una pas sobre 
este tema i sent conscients de la complexitat que suposa, considera necessari posar-se a 
treballar en això. Cal tindre àrees consolidades i atractives per a la inversió. 
  
El Sr. Gómez informa que des de la corporació es té com a objectiu muntar reunions 
específiques amb el Sr. Vidal, representants de l’Associació Empresarial i membres del 
Consell per a avançar en la creació de l’EGM (Entitat de Gestió i Modernització de 
Polígons). 
 
Explica que hi ha una proposta per a agrupar polígons, i que es crearà una partida 
específica en els pròxims pressupostos per a la creació de l’EGM. 
  
Assenyala que caldrà crear una comissió específica i comenta que en una reunió 
mantinguda amb el conseller d’Economia i Hisenda se’ls va confirmar que es recuperaran 
les ajudes de l’Ivace per a la modernització dels polígons. 
  
El Sr. Carrascosa intervé per a indicar que s’ha de traslladar una consulta a la 
Conselleria respecte a la possibilitat de crear un districte únic industrial, perquè, si 
tècnicament fora possible, significaria un avanç important. En relació a la seua 
participació en la comissió, està a la disposició de l’Ajuntament, però recorda que CCOO 
ja participa en l’àmbit del País Valencià. 
  
El Sr. Tudela explica que la llei que regula les EGM establix que cada polígon industrial 
ha de comptar-ne amb una. Comenta que l’Associació Empresarial i la Federació de 
Polígons Industrials va sol·licitar a la Conselleria la revisió d’aquesta llei, perquè això 
significaria que a Alzira caldrien 11 EGM, i considera que és del tot inviable. 
  
Afig que, per eixa raó, la proposta seria agrupar polígons i crear 4 EGM, començant pel 
Polígon el Pla, ja que entenen que resultarà més senzill coordinar un menor nombre 
d’empresaris. Assenyala que és important agilitar el procediment perquè Almussafes, per 
posar un exemple, ja va per la segona EGM. 
  
En la seua opinió serà més eficient començar pel Polígon el Pla i després continuar amb 
el de la Carretera d’Albalat. Recorda que, ja que la llei, en estos moments, no contempla 
una altra possibilitat, cal treballar polígon a polígon. Per esta raó, repetix, la proposta és 
començar pel Pla ja que, com que són pocs propietaris, serà més senzill coordinar-los. 
D’esta manera també es dona un temps per a la modificació de la llei. 
  
Agraïx tant al Sr. Gómez com al Sr. Vidal el seu interés en l’assumpte i la dotació en el 
pròxim pressupost, ja que no hi haurà inversions ni públiques ni privades sense EGM. 
  
El Sr. Roselló intervé per a assenyalar que es tracta d’una qüestió complexa però 
necessària i que cal tindre flexibilitat suficient per a avançar, tenint en compte que 
l’escenari final de la llei no està desenvolupat. 
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En la seua opinió ha d’impulsar-se des de l’àmbit empresarial, i els municipis poden 
establir marcs estables de cooperació a través de convenis. Recorda que la llei ho definix 
en diverses ocasions com una espècie de comunitat de veïns o propietaris en l’àmbit 
empresarial, però no té dubtes que, amb eixe plantejament, acabarà sent més que això, i, 
que gràcies a estes, es poden obtindre recursos de manera important. 
  
Des d’UGT s’oferix tota la cooperació necessària, i estan oberts a participar en una 
comissió des del mateix Consell per l’interés públic general. 
 
 
4 .- INFORMACIÓ SOBRE PROGRAMES DE FORMACIÓ I OCUPACIÓ D’IDEA 
 
Es facilita informació dels programes en els quals s’està treballant des d’Idea i que 
apareixen ampliats en la documentació facilitada per a la reunió. 
 
El Sr. Carrascosa informa que a Alzira s’ha baixat dels 4.000 aturats per la incorporació 
als seus llocs dels fixos discontinus, però assenyala que l’activitat econòmica no mostra 
una reactivació positiva, no hi ha nous contractes. A més a més, existix una bossa 
important de persones afectades per ERTO que, si no s’incorporen a les seues empreses 
per la falta d’activitat, acabaran convertint-se en ERO. Informa que els ERTO es 
mantenen fins al 31 de gener de 2021, que han anat prorrogant-se perquè és una ajuda 
directa tant als treballadors com a les empreses. 
  
Assenyala la seua preocupació pel sector serveis i pel col·lectiu 22. 
 
El Sr. Roselló indica que el paper que tenen programes de caràcter social com l’Emcuju i 
l’Ecovid és molt important. El mercat laboral no està situat en el pitjor dels escenaris que 
s’havien plantejat, i explica que, situat en un context sanitari tan advers, el mercat laboral 
no ha patit un deteriorament fins a arribar al pitjor dels escenaris, però cal tindre en 
compte que això no significa que no puga passar. 
  
El comportament de l’atur en la Ribera és l’habitual en altres anys; a l’octubre, per 
exemple, ha descendit com ocorre normalment, encara que el volum de contractació ha 
sigut més baix del que s’esperava. 
  
Per tot això s’ha de participar en els diferents programes d’ocupació pública, amb volums 
ambiciosos. El treball realitzat des d’Idea, excel·lent, com sempre, ha de considerar esta 
contractació més important que mai. El Sr. Rosselló està segur que hi haurà més 
programes d’este tipus i que cal estar preparats com a entitat per a concórrer en totes les 
convocatòries, igual que els sindicats ho estan per a col·laborar. 
 
El Sr. President mostra la seua conformitat i explica que els terminis en moltes ocasions 
són molt ajustats. 
  
El Sr. Tudela comenta que, en relació a la generació d’ocupació, des de l’Associació 
tenen una proposta d’ajuda a la contractació, i li agradaria que estiguera reflectida en el 
pressupost municipal. El Sr. Gómez confirma que ho tenen present. 
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5 .- CONVENI UPV: CREACIÓ DE LA CÀTEDRA CLAU-IDEA 
 
El Sr. President explica que existixen diferents convenis amb les universitats, però que 
faltava un conveni amb la UPV, un conveni marc que poguera recollir les diferents 
modalitats de col·laboració amb esta universitat; ja siguen publicacions, Unisocietat, etc. 
S’està dissenyant un conveni marc que puga assentar les bases per a treballar amb la 
UPV diferents actuacions: activitats de formació, col·laboració de dissenys, implantació 
de programes de formació permanent, pràctiques, visites a empreses, suport a la 
innovació i la tecnologia en empreses i, sobretot, als estudis mediambientals i de 
sostenibilitat i a la projecció agroalimentària. 
  
Per tot això, es crea la càtedra que portarà per nom Càtedra d’Innovació i Recerca Clau-
Idea. Jurídicament el conveni està clar, falta signar-lo i començar a treballar en una 
comissió interna. Es proposa com a director de la càtedra a Bernardo Pascual, alzireny, 
catedràtic en la UPV, molt conegut i amb un coneixement de la realitat agrícola i 
empresarial de la ciutat molt gran. 
  
Assenyala que hi haurà una aportació de 30.000 € i que, una vegada creada la comissió, 
seria interessant comptar amb representants del Consell perquè hi col·laboraren. 
 
6 .- INFORMACIÓ SOBRE CAMPANYES I AJUDES AL COMERÇ 
 
El Sr. President atorga la paraula en este punt a la Sra. Teresa Pons perquè facilite la 
informació al Consell. 
  
La Sra. Pons informa que s’han adherit 100 nous establiments a la Targeta d’Alzira, que 
pot utilitzar-se ja en 400 establiments. 
 
Resumix les campanyes de dinamització comercial dutes a terme durant el confinament i 
ressalta la campanya “El comerç d’Alzira sona a Alzira Ràdio”, que consistix en l’emissió 
gratuïta de falques publicitàries en l’emissora local i en la qual ja han participat més de 80 
establiments. Agraïx la col·laboració d’Alzira Ràdio, ja que ha significat un esforç 
important. 
  
La Sra. Pons explica la campanya de bons de comerç informant que en dia i mig es van 
vendre els 2.000 bons que s’havien preparat, i que la iniciativa ha tingut molt bon 
acolliment. Informa que s’espera la segona emissió de targetes, que estarà en breu. Es 
continuarà atenent la llista d’espera de persones interessades que van quedar pendents 
de la primera convocatòria. 
  
Les dos edicions juntes suposaran 200.000 € de consum directe en establiments de 
comerç local; a més, comenta que els mateixos comerciants han confirmat que l’actuació 
ha sigut efectiva. 
  
Pel que fa a la plataforma de venda en línia Alziraescomercio.com, assenyala que naix 
amb dos objectius principals: d’una banda, digitalitzar el comerç local, sobretot els 
xicotets comerciants i, d’una altra, convertir-se en una canal de venda alternatiu a la 
venda física, ja que resulta necessari comptar amb un sistema coordinat de vendes 
preparat per a donar resposta en qualsevol escenari. 
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Hi ha ja més de 50 comerços adherits; el servei inclou tota Alzira i 10 municipis més. 
S’han dut a terme diverses sessions de formació amb les quals es continuarà. Durant la 
primera setmana ja hi ha hagut compres. 
  
El Sr. President comenta que la setmana vinent hi haurà una reunió del Consell Assessor 
de Comerç per a preparar l’estratègia comercial de cara a la campanya de Nadal. 
S’estudiaren les diferents propostes i confirma que s’instal·larà la tradicional il·luminació 
nadalenca i s’està estudiant una pista de patinatge sobre gel. 
 
 
7 .- LÍNIES BÀSIQUES DEL PRESSUPOST DE 2021 
 
El Sr. Gómez confirma que l’objectiu és que el pressupost municipal siga aprovat este 
mes. A este efecte s’en passarà un esborrany als membres del Consell i es concretarà 
alguna altra reunió. 
  
Comenta que es pretén tindre’l aprovat al més prompte possible per a tindre un marc 
referencial en previsió del que puga passar amb la crisi sanitària. 
 
Confirma que este exercici s’han fet modificacions pressupostàries per valor de 
3.000.000 €. Assenyala també que s’està pendent que el govern central anul·le el sostre 
de despesa i permeta l’ús de romanents però que no se sabrà fins a febrer o març. 
 
En línies generals es disposaran recursos per a programes de formació i ocupació; per a 
incentivar contractacions es tindran en compte els polígons, i en l’àmbit social es 
mantindran igual o amb algun increment destinat a organitzacions socials com Creu Roja, 
al suport a la infància i a la tercera edat i a altres aspectes socials. 
 
Resumix que es vol aprovar prompte perquè en el pròxim exercici es puga realitzar 
despesa o aprovar actuacions ràpidament des del primer moment. 
 
La seqüència seria aprovar-lo al novembre i que l’exposició pública fora al desembre. 
 
8.- DESPATX EXTRAORDINARI 
 
El Sr. President comenta que s’enviarà als membres del Consell els acords presos en el 
Fòrum d’Estratègies Territorials de la Ribera del Xúquer. 
 
El Sr. Tudela pregunta per les quantitats econòmiques destinades a la segona edició dels 
bons de comerç. El Sr. President confirma que la mateixa quantitat que en la primera 
convocatòria, 40.000 € en ajudes directes i 4.000 € per al cost de les targetes. 
 
Informa que es preveu disposar d’estes esta mateixa setmana i que es contactarà amb 
les persones de la llista d’espera. Les targetes són vàlides fins al 31/12/2020 però es 
contempla la possibilitat d’una nova emissió durant l’exercici 2021. 
  
 
 
El Sr. Tudela li sembla perfecte el fet de fomentar l’ocupabilitat des de la formación 
perque resulta imprescindible. Reconeix que fa falta personal qualificat, però que tambe li 
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pàg. 8 
 

agradaria que fora igual de facil  signar un conveni de col.laboració  amb l’Associació 
Empresarial amb la finalitat de posar en marxa de forma inmediata propostes que els em 
fet  i que son viables, com per exemple la inversió en la constitució de l’EGM i per a la 
qual el pla de seguretat es imprescindible. 
 
 
9.- PRECS I PREGUNTES 
 
No havent-hi més punts a tractar, el Sr. President alça la sessió a les 12:00 hores, del dia 
indicat en l’encapçalament, signada pel president del Consell i per la secretària en prova 
de conformitat amb el que s’ha exposat dalt. 
 
 
 
   

   EL PRESIDENT      LA SECRETÀRIA, PD 
 
 
 
 
 
 
 
            Diego Gómez i Garcia                   Teresa Pons Osca 
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MARIA TERESA PONS OSCA

Fecha firma: 15/02/2021 16:43:55

ACCV

DIEGO ERNESTO GOMEZ GARCIA

Fecha firma: 16/02/2021 12:36:58
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